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دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

بودجه سالانه دانشگاه آزاد مهم ترین نقشه  راه سنواتی 

دانشـــگاه است که بخشـــنامه برنامه ریزی سال آتی روز 

پایانی خرداد از ســـوی دکتر طهرانچی، رئیس دانشگاه 

آزاد ابلاغ و فرآینـــدی دوماهه برای بودجه ریزی واحدها 

پیش بینی شـــد. واحدها با توجه سیاســـت هایی که در 

این بخشـــنامه تعیین شـــده، بودجه خود را براســـاس 

ظرفیت هایشـــان پیش بینی می کنند تا درنهایت بودجه 

تلفیق شـــده استانی آماده شود. بر همین اساس از نیمه 

تیرماه جلســـات ارزیابی عملکرد بودجه دانشـــگاه آزاد 

اسلامی استان ها در سال مالی جاری و بررسی پیش بینی 

بودجه ســـال 1۴0۳- 1۴0۲ آغاز شد و در 10 روز کاری 

یعنـــی ۲6 تیرماه بـــه کار خود پایـــان داد. البته بودجه 

دانشگاه تنها محدود به اعداد و ارقام مالی نیست، بلکه 

این اعداد و ارقام نشـــانگر برنامه های دانشگاه در حوزه 

آموزشی، پژوهشی، مهارتی و فعالیت های دانش بنیان در 

پنج دسته دانشجو، دانش آموز، دانش پذیر، دانش بنیان، 

ســـرمایه گذاری و ارتقـــای بهره وری اســـت. درخصوص 

چگونگی برنامه ریزی و البته جزئیات بودجه سال جاری 

دانشگاه با محسن امینی خوزانی، مدیرکل برنامه وبودجه 

دانشـــگاه آزاد اســـلامی گفت وگو کرده ایم که در ادامه 

می خوانید.

 مدیرکل برنامه وبودجه دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« راهبردهای بودجه سال آتی دانشگاه را تشریح کرد

 دانشگاه را با کمتر از یک ششم 
سرانه دولتی ها  اداره می کنیم

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

نیمه اول تیر؛ فرآیند بودجه ریزی واحدی 
و تلفیق بودجه استانی

 نیمه دوم تیرماه؛ 
برگزاری جلسات �پیش دفاع استانی

 سیاست های هزینه ای و مباحث 
مربوط به حقوق و دستمزد در بودجه

تشکیل هسته های فکری 
و کمک به تدوین و �پیش بینی بودجه 
هدفمند مبتنی بر کارآمدی و �ایداری 

 ویژگی های بخشنامه �پیش بینی 
بودجه سال آینده

سیاست های درآمدی و تغیپیر 
و تحولات مرتبط با شهریه

 نقش سایر �ایه های درآمدی 
در �وشش هزینه های اداری

مردادماه؛ 
ادامه فرآیند بودجه ریزی و مراحل تصویب

تغیپیر سیاست تخفیف شهریه و توجه به �ویش 
اشتغال داخل و خارج از دانشگاه 

 اداره بهره ورانه تر دانشگاه آزاد   
نسبت به بخش دولتی

بخش درآمدی �وشش دهنده 
هزینه های علمی و تحولات جدید آن

هزینه های علمی چطور تامین می شود؟

بخشنامه بودجه سال آتی اواخر خردادماه ابلاغ شد. روند برنامه ریزی 
امسال چگونه دنبال شده است؟

بخشنامه تدوین بودجه هدفمند و بودجه ریزی مبتنی بر برنامه دانشگاه برای سال مالی آتی 

31 خردادماه از طرف ریاســـت دانشگاه ابلاغ شد که یک فرآیند دوماهه برای بودجه ریزی در 

آن پیش بینی شده است. طبق روند نمای پیوست، در نیمه اول تیرماه واحدها باید براساس 

سیاســـت های اعلامی در بخشنامه، بودجه متناســـب با ظرفیت های هر واحد را پیش بینی 

می کردند؛ استان ها ضمن نظارت کامل بر فرآیند بودجه ریزی واحدها در ادامه بودجه تلفیق 

شده استانی را آماده کردند.

جلسات پیش دفاع استانی چه زمانی آغاز شد؟

در نیمه دوم تیرماه، پیش دفاع اولیه بودجه های تلفیق شده استانی همراه با بودجه واحدهای 

ویژه و واحدهای اســـتان تهران با حضور ریاســـت دانشگاه، معاونت توسعه و مدیریت منابع، 

معاونان دانشـــگاه، روسای ستادی و مدیران کل دانشگاه در جلسات چند ساعته انجام شد. 

تا پایان دوشـــنبه 26 تیرماه بودجه 31 استان و 11 واحد ویژه و بزرگ دانشگاه طی دو هفته 

و بیش از 100 ساعت جلسه کاری همراه با ارائه راهکارهای عملیاتی و تبیین استراتژی های 

متناســـب با شـــرایط هر استان توسط ریاســـت دانشگاه برگزار شـــد. هرچند قبل از آن نیز 

هم اندیشی جامع واحدهای دارای شرایط خاص طی یک روز کاری جهت تبیین راهبردهای 

بخشی از هزینه های دانشگاه هزینه های غیرسرمایه ای محسوب می شود، این قبیل واحدها برگزار شد. 
تقسیم بندی این منابع چگونه است؟

هزینه های غیر ســـرمایه ای دانشگاه به ســـه بخش حقوق و دستمزد، هزینه های پشتیبانی و 

هزینه های بخشی تفکیک می شود. در بخش افزایش هزینه های حقوق و دستمزد با تدبیر و 

تلاش های ریاست دانشگاه و معاونت توسعه و مدیریت منابع و حمایت هیات امنای دانشگاه 

در دو سال گذشته، متناسب با رشد اقتصاد دانشگاه روند بسیار بهتری را نسبت به سال های 

ماقبل تر از آن داشـــتیم؛ هرچند وضعیت تورمی دو سال گذشته حاکم بر کشور این تلاش ها 

را به شکل واقعی آن جلوه نداده است ولی برای سال آینده نیز یک پیش فرض اولیه افزایشی 

در نظر گرفته شـــده که در صورت تلاش همکاران گرامی در ســـطوح مختلف دانشگاه و رشد 

قابل توجه اقتصاد دانشـــگاه امکان افزایش بیشتر و حتی فراتر از دو سال گذشته متناسب با 

شرایط حاصل شده درآمدی خواهد بود. درخصوص هزینه های پشتیبانی سیاست صرفه جویی 

و اجتنـــاب از هزینه های غیر ضروری مورد تاکیـــد بوده و حتی هزینه مدیریت واحدها نیز در 

مدلی متاثر از ضرایب درآمدهای شهریه ای و غیر شهریه ای خواهد بود. در مبحث هزینه های 

بخشی نیز اعتبارات براساس مدل های تعیین شده در نظر گرفته شده و توصیه جدی مصرف 

این قبیل اعتبارات برای پروژه ها و فعالیت های ذیل اقدامات ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه 

براساس ماموریت های تعیین شده و رعایت موارد اثربخشی و کارایی خواهد بود. 

در بحث تشکیل هسته های فکری تدوین و پیش بینی بودجه هدفمند، 
نسبت به سال گذشته تغییری ایجاد شده است؟

برای تشـــکیل این هســـته ها چند بعد مدنظر قرار گرفت. اول اینکه گفتیم در تمام استان ها 

باید یک هســـته فکری که ترکیب آن هم در بخشـــنامه مشخص شده، ایجاد شود که در این 

هســـته ها، حداقل 2 تا 3 متخصص حضور دارند. به عبارت دیگر چون هدف مان این بود که 

در زمـــان بودجه ریـــزی دقیقا با همان نگاه ارتقای بهره وری و اســـتفاده بهینه از منابع کار را 

پیش ببریم، اعلام کردیم که ترکیبی از مســـئولان اجرایی و متخصصان حوزه در این هسته ها 

حضور داشته باشند و در تک تک مسائل این هسته های فکری کمک کنند. براساس آخرین 

اطلاعاتی که بســـیاری از استان ها ترکیب هسته های فکری شـــان را برایمان ارسال کردند، 

می گویم این هســـته ها جلسات بســـیار خوبی داشته اند و حتی در روزهای گذشته، چندین 

اســـتان هسته های فکری شان به شـــکل فعال تشکیل شده و در حال بررسی شرایط تک تک 

واحدهای مربوط به اســـتان خودشان بودند. سعی مان این بود که بتوانیم نگاه تخصصی به 

بودجه داشـــته باشیم نه اینکه صرفا پر کردن برخی جداول بودجه ای به صورت خام را دنبال 

کنیم. یعنی تلاش کردیم تا جداول بودجه ای، مبتنی بر برنامه و هدفمند تکمیل شـــوند و به 

همین دلیل به همه استان ها ابلاغ شد که باید این هسته های فکری شکل بگیرد. همچنین 

غیر از اســـتان ها، در واحدهای نسبتا جامع مان با اقتصاد بالای 100 میلیارد تومان هم باید 

این هســـته ها شکل بگیرد؛ چراکه هرچه بهتر بتوانیم برای منابع واحدها با برنامه ریزی کار را 

پیش برده و خروجی از آنها با بهره وری بیشـــتر باشـــد، ارزشمندتر خواهد بود. حتی به برخی 

از واحدهای خاص که به دلیل شـــرایط اقتصادی و با توجـــه به تغییر رویکردها نیاز به تلاش 

بیشتری دارند نیز اعلام کردیم که هسته های فکری شکل بگیرد و حتی از آنها برنامه هایشان 

را هم خواسته ایم و این واحدها هم در حال کار روی این حوزه هستند تا بتوانند ابعاد مختلفی 

که در واحدشـــان می توانند برای طرح تحول خود ارائه دهند را بررســـی کرده و از این طریق 

بتوانند طرح تحـــول اقتصادی و حتی به صورت محدودتر برنامه های عملیاتی ای که در آنها 

رویکردهای مختلف شـــان مدنظر اســـت را طبق سند تحول و تعالی و همچنین روند حرکتی 

خودشـــان آماده کنند. این واحدها باید طرح هایشان را تا قبل از نهایی شدن بودجه ها ارائه 

دهند و حتی واحدهای بزرگ و خاص ما جزء مواردی است که در ابتدا باید بودجه آنها تایید 

و بعد بودجه استان ها تایید و نهایی شود. به طور مثال در استان تهران، تاکنون 9 واحد مورد 

بررسی قرار گرفته و در سایر موارد نیز در حال برنامه ریزی هستیم تا برای واحدهای تعیین شده 

بودجه هایشان بررسی شود. 

درباره سیاستی که امسال در فرآیند بودجه مدنظر قرار گرفت هم توضیح 
دهید. 

در بخشنامه ابلاغی مواردی را که برای حرکت دانشگاه براساس سند تحول و تعالی دانشگاه 

و ریل گذاری جدید در بودجه مورد نیاز است در فرآیند و مراحل مختلف بودجه ریزی ملاحظه 

می کنیم و فرآیند بودجه ریزی بر این اســـاس درحال انجام اســـت. درباره سیاست های مهم 

امســـال در بودجه هم باید بگویم، براســـاس ظرفیت های موجود دانشگاه، سه پایه درآمدی 

اصلی برای دانشگاه در نظر گرفته شده و اقتصاد دانشگاه براساس آنها دنبال می شود. پایه 

اول مبتنی بر آموزش است. پایه دوم مبتنی بر دانش )مانند پژوهش، فناوری( و خدمات قابل 

ارائه در دانشـــگاه و پایه ســـوم هم اســـتفاده بهینه از امکانات و بهره وری منابعی است که در 

اختیار داریم. پایه اول یعنی اقتصاد مبتنی بر آموزش، خود ســـه بخش دارد که بخش اول آن 

با تکیه بر آموزش دانشجو است که همان اقتصاد شهریه را شامل می شود، بخش دوم مربوط 

به آموزش دانش پذیر اســـت که همان دوره های مهارتی، کوتاه مدت و آموزش های تخصصی 

برون سازمانی را شامل می شود و بخش سوم هم مبتنی بر دانش آموز و آموزش مربوط به سازمان 

مدارس ســـما خواهد بود. روندی که امسال درحال شکل گیری است، به گونه ای است که ما 

بتوانیم براســـاس شهریه پایه )ثابتی( که گرفته می شود، بخش عمده ای از هزینه های اداری 

دانشگاه را که شامل حقوق کارکنان و هزینه مدیریت اداری در بخش هیات علمی و کارمندی 

و هزینه های پشـــتیبانی است، پوشش دهیم که اگر این اتفاق بیفتد و کل این مدل هزینه ها 

پوشش داده شود، بسیار کمک کننده خواهد بود.

در بخش سیاست های درآمدی، مهم ترین برنامه ای که در ارتباط با تغییر و 
تحولات مرتبط با شهریه ها است، چه خواهد بود؟

شـــهریه طی سال های اخیر مســـیر خودش را طی کرده و به بلوغ خوبی در دانشگاه رسیده 

است. شهریه در دانشگاه متناسب با سطوح واحدی از یک طرف و تقاضای آموزش عالی در 

رشته های مختلف به صورت یک ماتریسی شکل گرفته که یک طرف، درجه بندی و رتبه بندی 

واحدهایمان قرار دارد که در گذشـــته در 13 دسته قرار داشت اما امروز این رتبه بندی به 18 

دسته افزایش یافته است. یعنی شهریه یک واحد دانشگاهی ما با شرایط بهتر با واحد دیگری 

که شرایط دیگری دارد، در یک رشته مشترک متفاوت خواهد بود. در قسمت دوم ماتریس، بحث 

تقاضای آموزش عالی در رشته های مختلف را لحاظ کردیم و متناسب با هزینه بری رشته ها، 

بحث مرتبط با شـــهریه را دنبال می کنیم. یعنی رشـــته های مختلف امروز از منظر تقاضا و از 

منظر نوع میزان هزینه ای که خواهند داشت، در 19 دسته قرار می گیرند. در بحث شهریه ها 

ما یک ماتریس 18 در 19 داریم و همین مســـاله باعث می شـــود که شهریه در یک رشته در 

واحدهای مختلف، متفاوت باشـــد و این مهم هم در شـــهریه ثابت و هم شهریه متغیر دروس 

نظری و شهریه متغیر دروس عملی لحاظ می شود. امروز یک دانشجو اگر در واحدی با امکانات 

کامل تحصیل کند با دانشـــجویی که در واحد دیگری تحصیل کرده که شـــرایط محدودتری 

دارد، شهریه متفاوتی را می پردازد. حتی شهریه در واحدی با رتبه خوب برای رشته ای که هزینه 

تمام شده اش بالاتر بوده یا تقاضای آموزش عالی بالایی دارد، با 

رشته ای که متقاضی کمتر یا قیمت تمام شده کمتری دارد، 

متفاوت است. در بحث شهریه از این طریق کار را دنبال 

می کنیم و از یک طرف شرایط اقتصادی خانواده ها و 

از طرف دیگر هزینه های اجتناب ناپذیر دانشـــگاه و 

به خصوص مبحث افزایش حقوق و دستمزد و انتظارات 

همکاران با توجه به شرایط تورمی سال های اخیر در 

تعیین نرخ های شـــهریه موثر است. اما باید بگویم که 

روند شـــهریه بعد از تصویب بودجه، مشخص می شود 

و در یک یا دو ماه آینده می توانیم به صورت کامل درباره 

رونـــد و میزان افزایش شـــهریه صحبت کنیم؛ چراکه 

بودجه ریزی در حال انجام است و باید این 

بحث را بعد از جمع بندی دنبال کنیم. 

برای تامین بخشی از درآمدها از طریق فناوری تلاشی صورت گرفته است؟

در همین راستا استان هایی را داشته ایم که یک یا دوماه از حقوق شان را برنامه ریزی کرده اند 

که از طریق درآمدهایی که از حوزه فناوری به دست می آورند، تامین کنند و این مساله برای 

دانشـــگاه نویدبخش روزهای خوب است؛ چراکه وقتی استانی به این شکل فکر می کند که 

بتواند چند ماه از حقوق کارمندان و هزینه های مدیریت و پشتیبانی خود را از محل فناوری یا 

سایر پایه های درآمدی تامین کند، یعنی حرکت رو به جلویی خواهد بود که می تواند به شدت 

به پایداری اقتصادی دانشگاه کمک کند. با توجه به شرایط موجود، تلاش کرده ایم در بخش 

شـــهریه به صورت منطقی عمل شـــود و به همین دلیل برخی استان ها و واحدها اگر در این 

زمینه کســـری داشته باشـــند، باید بتوانند از دیگر بخش ها که همان دانش پذیر و خدمات 

مرتبط با آموزش ســـما یا بخش هایی مانند اقتصاد فناوری و دانشـــی یا استفاده بهره ورانه از 

منابع می شـــود، کمک بگیرند و تامین کننده هزینه های مربوط به این بخش باشـــند و این 

مهم یکی از سیاســـت های جدی است که امســـال در بودجه دنبال می شود، یعنی ما برای 

تامین هزینه های اداری دانشـــگاه به جز شهریه پایه، بتوانیم از دیگر بخش هایی که هر واحد 

و اســـتان دارد و همچنین فرصت هایی که با توجه به شـــرایط و ظرفیت هایی که با استفاده از 

آمایش محیط داخلی و خارجی واحدها احصا شـــده، بهـــره بگیریم و واحدها باید بتوانند از 

این فرصت ها استفاده کرده و در دیگر بخش ها درآمدهایی را کسب کنند که بتواند به تامین 

هزینه های اداری مورد نیازش کمک کند. 

فرآیند بودجه چند مرحله دارد و در چه مرحله ای قرار داریم؟

فرآیند بودجه مراحل متعدد دارد که چندین مرحله آن تا قبل از ابلاغ بخشنامه بودجه شامل 

مراحل اولیه آماده سازی فرآیند شکل گرفت؛ ابلاغ بخشنامه جزء مراحل میانی به شمار می رود 

و بعـــد از آن بودجه ریزی واحدها بود. مراحل به ترتیب دنبال می شـــوند و در حال حاضر در 

مراحل پایانی هســـتیم؛ چراکه بعد از برگزاری موفق جلسات پیش دفاع استانی در نیمه دوم 

تیرماه، مرحله برگزاری هیات امنای استانی در سطح کمیسیون های دائمی و جلسات هیات 

امنا خواهد بود که در مرداد ماه و بعد از پایان تعطیلی دانشـــگاه و از نهم مرداد به بعد برگزار 

شده و یک مرحله هم تجمیع کشوری را خواهیم 

داشـــت. مرحله آخر بحث کمیسیون دائمی و 

برگزاری هیات امنای مرکزی دانشگاه است که 

در پایان مرداد برگزار می شود. بعد از آن نیز ابلاغ 

بودجه و تبادل موافقت نامه ها که در عمل مرحله 

بعد از تصویب بودجه را خواهیم داشت.

بحث تغییر سیاست تخفیف شهریه و همچنین توجه به پویش داخلی یکی 
دیگر از بندهای بخشنامه بودجه امسال است، این بند چگونه اجرا خواهد شد؟

این مورد هم یکی دیگر از سیاست های دانشگاه است. دانشگاه یکی دو سالی می شود که وارد 

بحث پویش اشتغال شده و پویش یکی از مواردی است که به صورت جدی هم به دانشجو و هم 

به صنعت و جامعه کمک می کند. یعنی دانشجو هدفمند وارد رشته اش شده و آموزش متناسب 

با نیاز جامعه را دریافت می کند. درنتیجه دانشجو در همان ابتدا با مساله و نیاز صنعت و جامعه 

درگیر شـــده و مشخص می شود که چه نوع آموزشی را باید ببیند. دانشگاه هم تلاش می کند 

تا آموزش هایش را هدفمندتر ارائه کند و پویش از این حیث بســـیار اهمیت دارد؛ چراکه یک 

مارپیچ سه گانه ای است که بین دانشگاه، جامعه و دانشجو ایجاد می شود. ما پویش اشتغال 

خارج از دانشـــگاه را در بودجه امسال داشتیم و برای سال آینده هم یکی از سیاست هایی که 

به جد روی آن تاکید شـــده این سیاست است به طوری که پذیرش دانشجویان از طریق پویش 

اشـــتغال بخش قابل توجهی از پذیرش دانشگاه را شامل می شود. همچنین در سیاست های 

سال آتی بحث پویش داخل دانشگاه هم مطرح شد و با توجه به روندی که هرم نیروی انسانی 

دانشگاه دارد در بحث جانشین پروری و جایگزینی نیز تلاش می کند تا سیاست های مختلفی 

را اجرا کند که ازجمله آن می توان به طرح جایگزینی پویش داخلی و معادل ســـازی آن که با 

تخفیف اســـت، اشاره کرد. یعنی اگر در جایی می خواهیم به دانشجو کمک کنیم، این کار را 

در قبال خدماتی که او می تواند در حوزه های مختلف اعم از فرهنگی و دانشجویی، پژوهشی، 

آموزشی و حتی اداری و رفاهی به ما ارائه کند، انجام دهیم. به عبارت دیگر معادل کمکی که 

دانشجو می کند، دانشگاه به آن بخشش شهریه می دهد و این یکی از سیاست های دانشگاه 

به شـــمار می رود. همچنین تلاش کردیم اقداماتی که قبلا در ســـند تحول آمده بود را با توجه 

به تاکیدی که ریاســـت دانشگاه در این زمینه داشت در بودجه امسال لحاظ کرده و به سمت 

پویش داخل سوق داده شود که مورد استقبال نیز قرار گرفت. بر این اساس دستیار آموزشی 

هم یک نوع پویش اشتغال داخل دانشگاه است که برای دانشجویان دکتری ضمن اینکه یک 

تجربه تدریس است و با استقبال خوبی هم همراه بوده و براساس آخرین اطلاعات بیش از 40 

هزار دانشـــجو ثبت نام کرده که درصد بالایی از جمعیت دانشجویی ما در این مقطع را شامل 

می شـــود، از دیگر طرح های دانشگاه در این زمینه است. یعنی دانشجو در عین  حالی که در 

مقطـــع دکتری تحصیل می کند برای مقاطع پایین کاردانی و کارشناســـی برخی دروس را با 

راهنمایی اساتید به صورت دستیار آموزشی تدریس کرده که هم تجربه خوبی از حیث علمی 

برای دانشجو است و هم کمک خوبی برای تامین شهریه او به شمار می رود. 

ارزیابی شما از وضعیت اقتصادی دانشگاه آزاد نسبت به دانشگاه های دولتی 
چگونه است؟

نکته پایانی بحث من اداره دانشگاه با منابع محدود بدون استفاده از هر گونه بودجه دولتی 

اســـت که جای تقدیر و تشکر از مدیریت عالی و نیز مدیریت سطوح مختلف دانشگاه و همه 

کارکنان و اعضای هیات علمی دارد، زیرا در بررسی اولیه می توان عنوان کرد که دانشگاه آزاد به 

شکل بهره ورانه تر با میانگین شهریه کمتر از 10 میلیون تومان برای هر دانشجو در سال جاری 

کار را دنبال کرده، در حالی که با بررسی بودجه دانشگاه های دولتی اعم از دانشگاه های بزرگ 

و کوچک، بالای 65 میلیون تومان ســـرانه هر دانشـــجو است و ما با کمتر از یک ششم سرانه 

آنها، دانشـــگاه را اداره می کنیم و از لحاظ کیفی نیز دانشـــگاه حاضر است هر نوع ارزیابی بر 

خروجی های این دانشگاه و سایر زیرنظام های کشور و حتی دانشگاه های دولتی انجام پذیرد. 

به طور مثال خروجی واحدهای رتبه یک دانشـــگاه را با خروجی دانشگاه های بزرگ دولتی و 

واحدهای شهرســـتان را هم با دانشـــگاه های شهرستانی دولتی مقایسه کنیم تا نشان دهیم 

ما دانشـــگاه را با بهره وری بیشتری اداره می کنیم، حتی یکی از دلایلی که دانشگاه در طول 

چند ســـال اخیر از حیث جذب دانشجو رشد چشمگیری داشته هم همین بحث است و این 

نکته مثبت کار دانشگاه می باشد. بهره ورانه تر اداره شدن دانشگاه باعث ارائه پیشنهاد خرید 

خدمات آموزشـــی از دانشگاه توســـط دولت با هزینه ای معادل یک چهارم هزینه فعلی دولت 

شده که همین امر هجمه هایی را طی ماه های اخیر برای دانشگاه داشته است. 

بخش دوم هزینه های علمی دانشـــگاه است که تلاش می کنیم این بخش را با شهریه متغیر 

پوشـــش دهیم. در استان هایی که شـــهریه متغیر این نیاز را تامین کند، مازاد این شهریه در 

توسعه حوزه های دانش بنیان و پژوهش واحدهای دانشگاه هزینه می شود. یکی از سیاست های 

جدی و مهم امســـال بودجه این بود که بتوان این تعادل را بین بخش های 

مختلف بودجه ای برقرار کرد و تلاش شـــده در جلسات استانی نیز این 

مسیر دنبال شود. تحولات جدیدی نیز در ارتباط با برخی رویکردهای 

مبتنی بر ســـند تحول و شـــرایط فعلی دانشگاه خواهد بود. یعنی 

مســـیرهایی که در سند تحول و تعالی دانشگاه باز شده و امروز 

دانشـــگاه باید براســـاس آن حرکت کند که یکی از آنها بحث 

اساتید وابسته و دستیاران آموزشی است که کاملا جایگزین 

اساتید حق التدریس خارج از دانشگاه می شوند و در بودجه 

امسال این بحث به صورت جدی دنبال می شود. 

 منابع مازاد دانشگاه در اختیار 
صندوق �ژوهش قرار می گیرد 

تاکید بر آموزش مبتنی بر نیاز جامعه 
در سیاست های بودجه ای

تحولات جدید در تسهیل درآمدهای 
مبتنی بر استفاده بهینه از منابع

 ارتقای بهره وری  از دغدغه های اصلی 
سند تحول دانشگاه

یکی از مواردی که در بخشنامه بودجه به آن توجه شده توسعه 
سراها و مراکز رشد است. در این بخش برنامه های هر استان 

به چه صورتی تعیین شده است؟

مباحث مرتبط با توسعه سراها و مراکز رشد و حتی خود پارک علم و فناوری 

دانشـــگاه هم از دیگر موارد مورد توجه بودجه امسال خواهد بود. در این 

بخش هم برنامه های هر استان معلوم و مأموریت ها براساس آمایشی که 

صورت گرفته، به صورت کامل مشـــخص شده و باید این موارد به صورت 

جدی پیگیری شـــود. ســـراها و شـــرکت هایی که امروز در اختیار داریم 

بـــه میزان خوبی از فعالیت و در برخی موارد به ســـطح اقتصادی خوبی 

رســـیده اند و یکی از سیاست هایی که به صورت جدی پیگیری می شود، 

این اســـت که باید اثر اقتصاد شرکت های دانش بنیان و غیردانش بنیان 

در اقتصاد دانشگاه دیده شود و حتما باید مجامع شرکت های دانشگاه، 

البته آن دســـته از شرکت ها که سال مالی شان سال شمسی بوده، تا 31 

تیر ماه برگزار شده و بودجه شان مشخص شود تا سهم بخش شرکت داری 

دانش بنیان و غیر دانش بنیان در اقتصاد دانشگاه لحاظ شود و اگر بناست 

مجددا سرمایه گذاری صورت بگیرد، از طریق صندوق پژوهش و فناوری 

دانشـــگاه انجام شـــود. یعنی منابع مازاد دانشگاه به سمت این صندوق 

ســـوق داده شـــود و در هر استان و واحدی که منابعی وجود دارد و حتی 

جهت دهی منابع ناشی از تبدیل به احسن هم باید از طریق این صندوق 

صورت بگیرد، به طوری که این منابع باید در صندوق شناسایی شود چراکه 

این صندوق به عنوان محرک توســـعه پژوهش و فناوری دانشگاه است و 

تـــا امروز هم هر جا که نیاز بوده از طریـــق منابع صندوق ورود کرده ایم. 

بسیاری از طرح های دانش بنیان ما که نرخ های بازده بسیار خوبی داشته 

و دوره های بازگشـــت سرمایه نســـبتا قابل قبولی هم دارند، امروز منتظر 

سوق دادن چنین سرمایه هایی به سوی خود هستند و قطعا این منابع از 

طریق صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه بازدهی بیشتر و بهتری نسبت 

به سیســـتم بانکی که در سال های گذشته وجود داشته، خواهد داشت؛ 

چراکه هم به توســـعه فناوری ما کمک کـــرده و هم از این طریق بازدهی 

بهتری برای واحدها و اســـتان ها حاصل می شود. البته برای صندوق هم 

این برنامه در نظر گرفته شـــده که حتما منابعی که از ســـمت هر استان 

می آید، اولویت هزینه کرد هم برای طرح های همان اســـتان است اما اگر 

اســـتانی نتوانست در طرح های پژوهش و فناوری خودش از آن استفاده 

کند، صندوق آن ســـرمایه را در اســـتان، واحد و دیگر طرح ها اســـتفاده 

می کند و ســـود حاصل و بازگشت ســـرمایه ای که از این طریق به دست 

می آید را به واحد یا اســـتان مربوطه عـــودت می دهد و از این طریق هم 

اقتصاد دانشـــگاه پویاتر شده و هم منابع بهتری نسبت به سیستم بانکی 

یا دیگر سیســـتم ها برای استان ها و واحدها حاصل می شود. 

یکی از سیاست های بودجه امســـال، حرکت استان ها  به 
سمت حل مساله است. چگونه این موضوع محقق می شود؟

امروز نوع آموزشی که مدنظر دانشگاه است، آموزش مبتنی بر دو پایه 

مبنای نظری )تئوری( و آموزش در عرصه است و دانشگاه این مهم را 

در همه زمینه ها پیگیری می کند. ریاســـت دانشگاه هم به شدت روی 

این مســـاله تاکید داشـــته و به  خصوص در بودجه هم تاکید ویژه ای 

شـــده تا این اتفاق به صورت عملیاتی رخ دهد. این بحث مانند حوزه 

پزشـــکی کـــه در آن یک آموزش علوم پایه و یـــک آموزش بالینی و در 

عرصه داریم، خواهد بود. همچنین امروز بحث تاسیس دانشکده علوم 

تربیتی هم به شـــکل ویژه در بودجه پیگیری می شود، 

البته با شکل گیری این دانشکده یا دانش سراها در 

اســـتان ها، آموزش نظری در دانشگاه و آموزش در 

عرصه آن به ســـمت مدارس سوق داده خواهد 

شـــد. حتی آموزشـــی که امروز در کشاورزی 

هم داریم، همین طور اســـت، یعنی می گوییم 

یـــک بحث آموزش علوم پایه مرتبط با این حوزه 

را باید داشته باشـــیم و در کنار آن باید آموزش 

در عرصـــه هم در گلخانه ها و زمین ها به شـــکل 

دانش بنیان و علمی با رویکرد حل مســـاله آن منطقه 

دنبال شـــود. فرض کنید اگر در منطقه ای تنش آبی داریم، باید بحث 

اصلاح بذر و سایر موارد از سوی دانشگاه دنبال شود تا در آن منطقه، 

شـــاهد کشت هایی باشیم که با تنش آبی سازگار باشد. قطعا این کار 

را باید اعضای هیات علمی و دانشـــجویان ما انجام دهند. امروز حتی 

در بحث مســـکن که یکی از مسائل کشور است، دانشگاه آزاد معتقد 

است باید آموزش های ما همزمان با برخی از پروژه های مسکن به ویژه 

پروژه مسکنی که برای کارکنان این دانشگاه مطرح است، درگیر شود تا 

آموزش رشته های عمران و معماری عرصه ای را داشته باشد تا همزمان 

با آموزش های نظری، امکان آموزش در عرصه هم برای دانشـــجویان 

فراهم شـــود. حتی در آموزش های مرتبط با صنعت هم همین مساله 

وجود دارد و سامانه سکو که در یکی از استان ها در حال شکل گیری 

اســـت که زنجیره تامین در آن کامل می شود، به طوری که کل مسیر 

تولید، توزیع و تامین قطعات از این طریق در حال ایجاد است؛ 

دانشـــگاه حتی در برخی موارد ضمن آموزش باید به سمت 

طراحی و حتی قطعه ســـازی حرکت کند تا دانشجو کاملا 

در این فرآیند هم به شـــکل مستقیم درگیر شود. دانشگاه 

حتی باید در دیگر مســـائل  که در حوزه پژوهش و فناوری 

مطرح است نیز به جد به صورت مساله محور حرکت کند؛ 

یعنی دیگر شرایط آموزش صرف و پاسخ به تقاضایی که 

گاهی به شکل کاذب هم شکل می گیرد، نخواهد بود. 

اینها مســـائلی اســـت که در بودجه به آن تاکید ویژه 

می شود تا توسعه زیرســـاخت ها و ترسیم مسیرها به 

این سمت ها باشد. 

مهم  ترین تحولاتی که در بودجه امســـال در نظر گرفته اید 
تا درآمدهای مبتنی بر استفاده بهینه از منابع تسهیل شود 

چه مواردی است؟

 بـــرای ایـــن تحولات می توان به مـــواردی که در ارتباط بـــا نحوه اداره 

مجموعه های آموزشـــی-خدماتی و پژوهشی-خدماتی دانشگاه است 

اشاره کرد که باید به شکل هیات عاملی اداره شده و استقلال مدیریتی 

و مالی داشـــته باشـــند تا ماحصل فعالیت و خروجـــی آنها به اقتصاد 

دانشـــگاه کمک کند. این مهم هم یکی از سیاست ها و احکامی است 

که در بودجه امســـال پیگیری می شود و به  صورت کامل در بودجه سال 

آتی برای آن برنامه ریزی شده است و می توان گفت تحولی در این بخش 

از درآمدهای دانشگاه ایجاد خواهد کرد. از دیگر تحولات این است که 

در بحث تبدیل به احســـن دارایی ها، حتما واحدها اگر منابع، املاک 

و دارایی های راکدی دارند، براســـاس احکام و سیاست های بودجه ای 

باید آن را با یک مدلی به ســـمت ســـرمایه گذاری های جدید و زودبازده 

مبتنی بر فعالیت های اصلی دانشـــگاه ســـوق دهنـــد. در بحث تحول 

کشاورزی نیز با توجه به ابلاغ بخشنامه هیات عاملی سراهای کشاورزی 

و مجموعه های دامپروری-کشاورزی که به شکل جدی پیگیری می شود، 

موضوع اصلی بحث استفاده بهینه از زیرساخت ها و منابع و سرمایه های 

فکری که همان اعضای هیات علمی و دانشـــجویان تحصیلات تکمیلی 

دانشـــگاه در این حوزه هســـتند، خواهد بود. از سوی ریاست دانشگاه 

هم تاکید ویژه ای شـــده تا بتوانیم به جد با اســـتفاده از این ظرفیت ها 

و در راســـتای حل مســـائل عمده جامعه وارد بحث امنیت غذای کشور 

از طریق تحول در حوزه کشـــاورزی و دامپروری شویم. در همین راستا 

باید بگویم که امروزه حوزه بذر در دانشـــگاه آزاد بازدهی بســـیار خوبی 

داشـــته و توانسته ســـود خوبی هم داشته باشد که قسمتی از این سود 

هم وارد اقتصاد دانشگاه می شود. دانشگاه آزاد در کنار بذر، روی نهال، 

کشـــت بافت و دیگر حوزه های مختلف متناســـب با اقلیم های مختلف 

کار می کند و در ســـطح کشور ما زیرساخت های خوبی مانند زمین های 

کشـــاورزی، مراتع و مزارع، محل های دامپروری، زنبورداری، آبزیان و 

طیور را داریم و همه رشـــته های مرتبط بـــا این حوزه باید بتوانند هم از 

حیث علمی از این زیرساخت ها استفاده کرده و هم در بحث حل مساله 

کشور و توسعه ایران در حوزه امنیت غذایی و کشاورزی به شکل جدی 

وارد شـــوند. دکتر طهرانچی هم تاکید خاصی روی این حوزه دارند و در 

اکثر جلسات بودجه اســـتانی مجریان طرح تحول کشاورزی حضوری 

فعال داشـــته و به طور کلی حل مساله جز مأموریت های جدیدی است 

که براســـاس سند تحول و تعالی دانشـــگاه، هر مجموعه باید در حوزه 

کاری خود، این مسیر را طی کند. 

یکی از دغدغه های اصلی سند تحول دانشگاه بحث بهره وری 
اســـت؛ این هدف برای سال مالی آینده دانشگاه چگونه دنبال 

خواهد شد؟

بهره وری یک اطلاق کلی اســـت. یعنی متناســـب با منابعی که در اختیار 

داریم، استفاده بهینه از آن داشته باشیم و می توان به این شکل تعریف کرد 

کـــه باید به گونه ای عمل کرد تا خروجی بهتری از این منابع گرفت و بر این 

اســـاس سعی شود تمام سطوح دانشگاه در مسیر ارتقای بهره وری حرکت 

کنـــد. در اینجا باید خود منابع را هم تعریف کرد؛ چراکه منابع دانشـــگاه 

علاوه بر منابع فیزیکی و مالی متشـــکل از منابع انسانی از جمله کارکنان، 

هیات علمی و ســـرمایه فکری ناشی از آن نیز است که باید آن را در مباحث 

مختلف و... از حوزه آموزش اســـتفاده کرد که می توان به استفاده از 

ظرفیت هیات علمی در حوزه پژوهش، فناوری و ســـایر موارد از این 

دست اشاره کرد که به شدت هم روی آن تاکید شده است. بخش 

دیگر از منابع ما نیز مربوط به منابع فیزیکی و زیرســـاختی مانند 

ساختمان ها، تجهیزات و دارایی هاست که می توان در ارائه خدمات 

پژوهشی، فناوری، مباحث دانش بنیان آزمایشگاه های استاندارد و 

سایر فعالیت های اقتصادی مرتبط با فعالیت های اصلی دانشگاه از 

آن به صورت بهینه بهره برد. یعنی سطوح مختلف دانشگاه باید به 

این حوزه ها به صورت جدی ورود کنند که بتوان نیازهای پژوهشی و 

فناوری جامعه و کشور را رفع کرد. متحول کردن حوزه کشاورزی هم یکی از 

هدف گذاری ها برای ارتقای بهره وری است و آنچه در بخشنامه امسال آمده، 

ممنوعیت اجاره دادن زمین های کشـــاورزی است و ریاست دانشگاه به این 

مساله تاکید دارند که به هیچ وجه نباید چنین زمین هایی اجاره داده شوند. 

واحدهای دانشگاه باید برای این زمین های کشاورزی یا ایده ای دانش بنیانی 

داشته باشـــد و اجرایی کند و حتی اگر ایده ای غیر دانش بنیانی هم دارد، 

خـــود واحد باید بتواند از این زمین ها بهره برداری کند؛ تصور می کنیم این 

اقدام باعث می شـــود تا ارتقای بهره وری از این منابع شکل گیرد. همچنین 

در تهران یک مجموعه بزرگ خدمات آزمایشگاهی جامع با محوریت یکی از 

واحدها با توجه به شرایط زیرساختی که آن واحد از نظر فضا دارد آماده خواهد 

شد؛ البته زیرســـاخت مورد نیاز این بخش از لحاظ ساختمان آماده است. 

براساس مباحث جلسه پیش دفاع بودجه واحدهای جامع تهران، قرار بر آن 

شد تا این مجموعه به شکل هیات عاملی اداره شده و بسیاری از تجهیزات 

واحدها به صورت متمرکز به این منطقه آمده و ارائه خدمات داشـــته باشد. 

این کار باعث افزایش بهره وری می شـــود؛ چراکه امروز بسیاری از تجهیزات 

آزمایشـــگاهی ما صرفا به صورت آموزشی مورد استفاده قرار می گیرد، اما با 

این روش می توان از آنها هم به صورت آموزشـــی و 

هم ارائه خدمات آزمایشگاهی و پژوهشی استفاده 

کرد. همچنین تبدیل به احســـن اموال راکد هم 

جزء مســـائلی است که به شـــکل جدی به سمت 

آن حرکت می کنیم تـــا بتوانیم ارتقای بهره وری از 

این اموال داشـــته و آنها را به ســـمت طرح هایی با 

بازده خوب اقتصادی و مبتنی بر ماموریت واحدها و 

استان ها سوق دهیم. 

ادامه در صفحه ۵

ادامه از صفحه ۴


